

# 异性烯醇化酶和X链锁凋亡抑制蛋白在先天性胆管扩张症发病中的作用

《现代肿瘤医学》[ISSN:1672-4992/CN:61-1415/R] 期数: 2019年05期 页码: 833-835 栏目: 论著 (消化·泌尿系肿瘤) 出版日期: 2019-02-01

**Title:** Heterosexual enolase and X-linked inhibitor of apoptosis protein in the pathogenesis of congenital biliary dilatation

**作者:** 吴宙光; 王斌; 陈子民; 冯奇; 叶晓烁; 王建尧

深圳市儿童医院普外科, 广东 深圳 518026

**Author(s):** Wu Zhouguang; Wang Bin; Chen Zimin; Feng Qi; Ye Xiaoshuo; Wang Jianyao

Department of General Surgery, Shenzhen Children's Hospital, Guangdong Shenzhen 518026, China.

**关键词:** 异性烯醇化酶; X链锁凋亡抑制蛋白; 先天性胆管扩张症; 发病机制

**Keywords:** heterosexual enolase; X-linked inhibitor of apoptosis protein; congenital biliary dilatation; pathogenesis

**分类号:** R735.8

**DOI:** 10.3969/j.issn.1672-4992.2019.05.029

**文献标识码:** A

**摘要:** 目的: 探索异性烯醇化酶和X链锁凋亡抑制蛋白对先天性胆管扩张症的致病作用, 为先天性胆管扩张症发病机制研究提供实验、理论依据。方法: 收集先天性胆管扩张症根治术后胆囊标本50例为先天性胆管扩张症组及32例非胆系尸检胆囊标本为对照组, 采用酶联免疫吸附测定法(ELISA), 对胆囊中异性烯醇化酶和X链锁凋亡抑制蛋白的含量进行测定, 应用疼痛分级对表达量与分级标准进行关系分析。结果: 对照组胆囊液中异性烯醇化酶和X链锁凋亡抑制蛋白的蛋白表达水平低于先天性胆管扩张症组, 差异具有统计学意义( $P<0.05$ )。随着疼痛分级的上升, 异性烯醇化酶和X链锁凋亡抑制蛋白水平表达升高, 差异有统计学意义( $P<0.05$ )。结论: 异性烯醇化酶和X链锁凋亡抑制蛋白与先天性胆管扩张症的发病可能有关, 并有望成为反应先天性胆管扩张症疼痛严重性的一个生化指标。

**Abstract:** Objective: To explore the pathogenic role of heterosexual enolase and X-linked inhibitor of apoptosis protein in congenital biliary duct dilatation and to provide experimental and theoretical evidence for the pathogenesis of congenital biliary. Methods: 50 cases underwent radical gastrectomy were collected. At the same time, 32 cases of control group were collected. Enzyme-linked immunosorbent assay (ELISA) was used to determine the content of heterosexual enolase and X-linked inhibitor of apoptosis protein in the gallbladder. Relationship of the expression levels and grading criteria was analyzed. Results: Compared with congenital biliary duct dilatation group, the protein expression levels of heterosexual enolase and X-linked inhibitor of apoptosis protein in the control group were significantly lower ( $P<0.05$ ). With the increase of pain grade, the expression of heterosexual enolase and X-linked inhibitor of apoptosis protein increased, and the difference was statistically significant ( $P<0.05$ ). Conclusion: Heterosexual enolase and X-linked inhibitor of apoptosis protein may be associated with the pathogenesis of congenital protein dilatation and may be biochemical indicators of the severity of pain in congenital biliary dilatation.

## 参考文献/REFERENCES

- [1] Lv YF, Wu HY, Qiu QA, et al. Etiological analysis of bile duct dilatation [J]. Chinese Journal of Hepatic Surgery, 2016, 5(6): 390-393. [吕云福, 伍海鹰, 邱庆安, 等.胆管扩张症的病因分析 [J]. 中华肝脏外科手术学电子杂志, 2016, 5(6): 390-393.]
- [2] Jin SG, Zhong L, Xiang B, et al. Diagnosis characteristics of congenital fusiform bile duct dilatation-report of 35 cases [J]. Journal of Clinical Pediatric Surgery, 2015, 14(4): 313-315. [靳曙光, 钟麟, 向波, 等.梭形先天性胆管扩张症35例诊断分析 [J]. 临床小儿外科杂志, 2015, 14(4): 313-315.]
- [3] Xu X, Wang QQ, Xiao Y, et al. The application of endoscopic retrograde cholangiopancreatography in children with pancreaticobiliary diseases [J]. Journal of Applied Clinical Pediatrics, 2017, 32(23): 1781-1785. [许旭, 王歆琼, 肖园, 等.经内镜逆行胰胆管造影术在儿童胰胆管疾病诊疗中的应用 [J]. 中华实用儿科临床杂志, 2017, 32(23): 1781-1785.]
- [4] Li F, Zou Z, Suo N, et al. CCL21/CCR7 axis activating chemotaxis accompanied with epithelial-mesenchymal transition in human breast carcinoma [J]. Medical Oncology, 2014, 31(9): 180.

- [5]Zhang P, Dong L, Yan K, et al.CXCR4-mediated osteosarcoma growth and pulmonary metastasis is promoted by mesenchymal stem cells through VEGF [J].Oncology Reports, 2013, 30(4): 1753-1761.
- [6]Xi WH, Zhao Z, Duan WQ, et al.Surgical treatment for congenital common hepatic duct dilatation combined with bile duct malformation [J].Chinese Journal of Digestive Surgery, 2017, 16(12): 1257-1259.  
[席红卫, 赵正, 段文强, 等.先天性肝总管扩张症合并其他胆管畸形的手术治疗 [J].中华消化外科杂志, 2017, 16(12): 1257-1259.]
- [7]Liu X, Zhou C, Li Y, et al.SDF-1 promotes endochondral bone repair during fracture healing at the traumatic brain injury condition [J].PLoS One, 2013, 8(1): e54077.
- [8]Anton K, Banerjee D, Glod J.Macrophage-associated mesenchymal stem cells assume an activated, migratory, pro-inflammatory phenotype with increased IL-6 and CXCL10 secretion [J].PLoS One, 2012, 7(4): e35036.
- [9]Hartung E, Becker M, Bachem A, et al.Induction of potent CD8 T cell cytotoxicity by specific targeting of antigen to cross-presenting dendritic cells in vivo via murine or human XCR1 [J].Journal of Immunology, 2015, 194(3): 1069-1079.
- [10]Ishikawa M, Ito H, Kitaori T, et al.MCP/CCR2 signaling is essential for recruitment of mesenchymal progenitor cells during the early phase of fracture healing [J].PLoS One, 2014, 9(8): e104954.
- [11]Richmond A.Chemokine research moves on [J].Experimental Cell Research, 2011, 317(5): 553-555.
- [12]Ishikawa M, Ito H, Kitaori T, et al.MCP/CCR2 signaling is essential for recruitment of mesenchymal progenitor cells during the early phase of fracture healing [J].PLoS One, 2014, 9(8): e104954.
- [13]Malfuson JV, Boutin L, Clay D, et al.SP/drug efflux functionality of hematopoietic progenitors is controlled by mesenchymal niche through VLA-4/CD44 axis [J].Leukemia, 2014, 28(4): 853-864.
- [14]Ahn DS, Lee HJ, Hwang J, et al.Lambertianic acid sensitizes non-small cell lung cancers to TRAIL-induced apoptosis via inhibition of XIAP/NF- $\kappa$ B and activation of caspases and death receptor 4 [J].Int J Mol Sci, 2018, 19(5): E1476.
- [15]Liu XG, Xu J, Li F, et al.Down-regulation of miR-377 contributes to cisplatin resistance by targeting XIAP in osteosarcoma [J].Eur Rev Med Pharmacol Sci, 2018, 22(5): 1249-1257.

---

**备注/Memo:** 深圳市卫生计生系统科研项目 (编号: 201507029)

---

更新日期/Last Update: 2019-02-01